
   معصومه طاهري
با گسترش فضاي مجازي حمله هكرهاي باجگير از 
مس�ائل مهم سرتاسر دنيا شده اس�ت؛ در اين ميان 
يك آنتي وي�روس به همت جوانان ايراني توانس�ته 
مانع از آن ش�ود؛ آنتي ويروس پادويش كه بسياري 
از كاربران حرفه اي اينترنت با آن آش�نا هس�تند و 
آوازه اش جهاني شده است. به همين بهانه با عباس 
حسيني، مديرعامل شركت نرم افزاري امن پرداز كه 
يكي از محصولات آن پادويش است، گفت وگو كرديم. 

    
از چه زماني نرم افزار امن پرداز را راه اندازي 

كرديد؟
سال 1383 در مركز رشد دانشگاه شهيد بهشتي شركت 
را تأسيس كردم. قبل از آن حدود هفت سال مسئول فني 
شبكه دانشگاه شهيد بهش��تي بودم. به جهت آشنايي با 
شبكه هاي كامپيوتري از ابتدا مسئله تهديدات امنيتي 
در اين فضا و رش��د بسيار س��ريع تهديدات را دريافتم و 
متوجه شدم كه محصولات خارجي و راه حل هاي خارجي 
جوابگوي نيازهاي ما نيستند. كشورها از نظر سياست هاي 
امنيتي دو دسته اند؛ يا استقلال امنيتي را براي خودشان 
تعريف كرده اند يا تحت يك��ي از پيمان هاي امنيتي قرار 
گرفته اند. كشورهاي داراي استقلال امنيتي نمي توانند 
وابسته باش��ند چون اجازه اين كار را به آنها نمي دهند و 
اين يك فرصت براي كساني است كه مي خواهند در اين 
حوزه ها فعاليت كنند و بتوانند از ظرفيتي كه در سياست ها 
وجود دارد استفاده كنند. مثلاً امريكا فرصت بسيار مناسبي 
براي شركت هايش است؛ همه بلوك غرب از محصولات 
آنها استفاده مي كنند. چين وضعيتي شبيه به ايران بلوكي 
ندارد ولي مستقل است اما در اين فضا هم وابستگي وجود 
دارد. گاهي چين يا ايران از محصولات روس��يه استفاده 
مي كنند. اين برمي گردد به اينكه چه كسي با كي دشمن 
است و به كي بيشتر مي شود اعتماد كرد. اين يك فرصت 
براي ما بود؛ فرصتي كه در ادامه اين ايده را داد تا از چنين 
فرصتي استفاده كنيم. تقويت هم شد، چون مهم ترين و 
مشهورترين حملات امنيتي در حوزه سايبر عليه ايران بوده 
و ايران براي مقابله با اين تهديدات حتي روي محصولات 
روسي هم نمي تواند اتكا بكند. لذا تصميم گرفتيم در حوزه 
امنيت فضاي مجازي وارد بشويم و نرم افزاري تخصصي 
انتخاب كرديم. ما تنها ش��ركت ايراني هستيم كه حوزه 
امنيت كاربران را انتخاب كرديم؛ حوزه اي به شدت پيچيده 
و سخت تر از حوزه امنيت ش��بكه، چون در حوزه امنيت 
شبكه همه شرايط محيطي در دست خودتان است ولي 
در حوزه امنيت كاربران اصولاً هيچي دست شما نيست و 
وارد كامپيوتر و موبايل يا سيستم صنعتي مي شويد و بقيه 
نرم افزارها، شرايط استفاده، شرايط سخت افزار، شرايط 
اينترنت و همه چيز خارج از كنترل شماس��ت و بعد هم 

بدافزار را انتخاب كرديم. 
چرا چنين ريسكي كرديد؟

چون فضا خالي بود وارد شديم و سختي كار را به سختي 

رقابت ترجيح داديم. مي دانستم مي توانيم اين كار را انجام 
بدهيم. با توجه به تجربه اي كه در دانشگاه داشتم متوجه 
ش��دم توان اجرايي اين كارها را داريم. البته كار بس��يار 
پيچيده اي بود. قبل از آن در سال 81 يا 82 شركت ديگري 
را با فردي كه در كار واردات تجهيزات سخت افزار به ايران 
بود راه انداختيم. آن مدت متوجه شدم ساختار بازار ايران 
به خصوص در حوزه بازاريابي به چه ش��كلي است پس با 
توجه به تجربه ناموفقي كه داش��تم تصميم گرفتم اين 
شركت را ايجاد كنم و من شركت را خانوادگي ثبت كردم؛ 
يعني صددرصد آن متعلق به خودم بود و بعد از بچه هاي 
دانشگاه استفاده بردم. چون ادمين شبكه دانشگاه بودم از 
بين آنها شركايم را انتخاب كردم. كار زمان بندي شده و 
طولاني مدتي بود. البته در كار هميشه مشكلات هست و 

همه آنها نماندند ولي چون با هفت الي هشت كار ادامه پيدا 
كرد در ميانه كار افراد ديگري اضافه شدند كه الان جزو 
اركان شركت هس��تند. به همين دليل هم من مي توانم 
اينگونه بگويم كه ما طرح پرورش نيروي انساني درازمدت 
را به عنوان برنامه استراتژيك شركت داشتيم كه قادر بودند 

اين كارهايي كه الان انجام شده است را انجام بدهند. 
فقط تهران؟

نه؛ بچه هايي كه با ما كار كرده اند و به هر دليلي مجبور 
ش��ده اند به شهرس��تان بروند به صورت دوركاري با ما 

همكاري مي كنند. 
در بحث سرمايه اوليه مشكلي نداشتيد؟

قبل از اينكه وارد اين حوزه بشوم هفت سال مسئول فني 
دانشگاه شهيد بهشتي بودم. اتفاقي كه افتاد در دو سال 

آخر به خاطر اينكه شبكه به سرعت گسترش پيدا مي كرد 
و نيازهاي مربوط به مس��ائل فن��اوري اطلاعات خيلي 
زياد بود دانشگاه از ما خواست شركتي براي نگهداري و 
پشتيباني شبكه دانشگاه تأسيس كنيم. ما هم اين كار را 
كرديم ولي دانشگاه در ميانه راه خود را كنار كشيد و گفت 
من در ثبت اين شركت مشاركت نمي كنم خود شما ثبت 
كنيد. ما هم با آن دوستي كه خودش درخواست شراكت 
داده بود شريك ش��ديم و ش��ركتي را زديم. حدود يك 
سال و اندي شبكه دانشگاه ش��هيد بهشتي را به صورت 
پيمانكاري نگهداري مي كرديم. مبلغ��ي حدود 10 الي 
12 ميليون تومان از اين كار پس انداز كردم كه با آن كار 
را شروع كردم ولي به سرعت يكي دو شبكه كامپيوتري 
را نگهداري كرديم و از اين طريق هزينه توسعه و ساخت 

محصولات بعدي را به تدريج تأمين كرديم. 
فضاي مجازي در اوايل دهه 80 به مايكروسافت 
و امريكا شناخته مي ش�د؛ چطور توانستيد 

پادويش را در چنين فضايي برند كنيد؟
وقتي وارد حوزه كار شديم آسيب هايي ديديم. اين كار 
يعني برند و محصول پادويش از كارهاي جديد ماست 
و مربوط به همين يكي دو سال است. قبل از امن پرداز 
دو محصول در دانشگاه توليد كرده بوديم؛ يكي سيستم 
تش��خيص نفوذ كه آن موقع در دنيا متداول بود. الان 
تقريب��اً در امنيت كاربران هضم آنتي ويروس ها ش��ده 
اس��ت و ديگري ميز كمك كه الان شده ميز سرويس 

براي نگهداري و پشتيباني. 
چرا محصولتان را به انرژي هس�ته اي ارائه 

نداديد؟
اتفاقاً برديم، نشان هم داديم و خيلي جالب بود كه مثلًا 
سال 83 ش��ركت تازه تأسيس ش��ده بود و ما هنوز در 
دانشگاه بوديم. خيلي منفك نشده بوديم. آقايان سال 
87 به ما زنگ زدند كه آن را بياوريد مي خواهيم بخريم. 
گفتم دو سال بعد از ارائه محصول به دليل عدم فروش، 

آن را كنار گذاشتيم و موجود نيست. 
با شركت هاي خارجي هم همكاري داريد؟

از كره جنوبي ت��ا آفريقاي جنوبي درخواس��ت داريم، 
ولي اولويت ما فعلًا بازار داخل اس��ت و خيلي علاقه اي 
براي ورود به بازار بين الملل نداريم چون اول بايد اينجا 

سازوكاري درست كنيم بعد دنبال بحث هاي بين الملل 
برويم البته براي فروش محصولات در اروپا مشكل داريم. 
چون محصولات امنيتي است دستگاه هاي امنيتي آنجا 
به راحتي اجازه نمي دهند كه محصولات آنجا فروخته 
بشود. در آفريقاي جنوبي نمايندگي داريم. از اكراين، 
روس��يه و چين درخواس��ت جدي داري��م. در عراق و 
افغانستان خيلي محدود فروش داشتيم ولي الان تمركز 

اصلي ما روي بازار داخل است. 
چه كارهايي ب�راي بازاره�اي داخلي بايد 

انجام بدهيد؟
برندسازي خوب داشته باشيم كه هزينه و توانايي خودش 
را لازم دارد. براي شناخته شدن برنامه، تبليغات منظم 
لازم است بعد از آن بايد وارد تست و آزمون هاي معتبر 
بين المللي بشويم. همه تست ها و آزمون هاي ايراني را به 
عنوان اولين و تنها شركت پاس كرده ايم و هيچ آزمون 
داخلي نيست از نظر مجوزي كه ما نداشته و اخذ نكرده 
باش��يم و ورود به حوزه بين المللي ج��زو برنامه هاي ما 
است؛ يعني ما بايد بازار مثلًا 30 الي 40 درصدي از ايران 
را داشته باشيم و گواهينامه هاي بين المللي را هم گرفته 

باشيم بعد باقدرت به بازار بين الملل وارد شويم. 
در بين رقباي خارجي در ايران بيشتر از چه 

نرم افزاري استفاده مي شود؟ 
دولت هاي ما بازارهاي خودشان را به ثمن بخس و بعضي 
اوقات با التماس به محصولات خارجي ها مي دهند لذا از 
يك سو فرهنگ سازي لازم است و از سوي ديگر دولتمردان 
بايد ياد بگيرند افتخار در اس��تفاده از محصول خارجي 
نيست. اين مشكل را داريم كه بازار كشور ما بي سر و سامان 
اس��ت به خصوص در حوزه واردات محصولات فناورانه؛ 
البته اخيراً بهتر شده است و اقدامات خوبي انجام گرفته، 
مثلًا همين بخش آزمايشگاه هاي داخل يا تأييديه هايي 
كه سازمان تنظيم مقررات مي خواهند صادر كنند خيلي 
خوب اس��ت. البته اگر به نتيجه برسد. وقتي محصول را 
مي خواستيم در خارج بفروشيم با اينكه رقيب نداريم اجازه 
فروش به ما نمي دهند. فتح يك كشور از طريق بازار است، 
نه نظامي. شما بازار يك كشور را داشته باشيد بسياري از 
مقدرات آن كشور در دست شماست. خارجي ها سرويس 

نمي دهند مي گويند شما در تحريم هستيد.
توصي�ه اي به مخاطب�ان فض�اي مجازي و 

پادويش داريد؟
مخاطبان به محص��ول و توليد ايراني اعتماد داش��ته 
باش��ند و بيايند آن را تس��ت و آزمايش كنند؛ حداقل 
از پيش داوري پرهي��ز كنند تا فرصتي ايجاد بش��ود و 
محصولات ايراني هم بتوانند رشد كنند. ما سعي كرديم 
س��اپورت پادويش را به بالاترين نحو ب��ه همه بدهيم؛ 
بنابراين اگر مشكلي داشتند مي توانند از كانال هايي كه 
در سايت مشخص كرده ايم از طريق سامانه ها پشتيباني 
خ��ود را بگيرند. مزي��ت اصلي پادويش اين اس��ت كه 
پشتيباني آن به طور صددرصد در داخل كشور است و 

هيچ محدوديتي براي پشتيباني نداريم.
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ما تنها شركت ايراني هستيم كه حوزه 
امنيت كاربران را انتخاب كرديم؛ حوزه اي 
به ش�دت پيچيده و س�خت تر از حوزه 
امنيت شبكه، چون در حوزه امنيت شبكه 
همه شرايط محيطي در دست خودتان 
است ولي در حوزه امنيت كاربران اصولاً 

هيچ چيز دست شما  نيست

دولتبازارداخلیرامجانیوباالتماسبهخارجیهامیدهد
 بعد از مدت ها يك اثر اقتباسي ايراني مدير اولين شركت امنيت فضاي مجازي:

در تلويزيون توليد مي شود

 »خاطرات سفير« 
در مسير سريال شدن

   محمدصادق عابديني
داس�تان كتاب پرفروش 
»خاط�رات س�فير« قرار 
است در قالب يك سريال 
تلويزيوني، ساخته شود. 
اتفاقي خ�وب در عرصه 
ادبي�ات ك�ه مي توان�د 
درخص�وص ديگ�ر آثار 
پرف�روش ادبي�ات ني�ز 

تكرار شود. 
نيلوفر شادمهري، نويسنده 
كتاب »خاطرات س��فير« 
نگارش فيلمنامه تلويزيوني 
اين كتاب را آغاز كرده است.  
برخلاف رويه مرس��وم در 
كش��ورهاي داراي صنعت 
سينما كه ارتباط مستقيم 

و دائمي ميان توليدات ادبي و آثار سينمايي و تلويزيوني وجود دارد، 
در ايران، كتاب ها فقط براي كتابخوان ها نگاشته مي شود و در سينما 
هم فيلمنامه نويس ها فقط متني را مي نويسند كه در سينما به عنوان 
فيلمنامه مورد استفاده قرار مي گيرد. ارتباط ميان ادبيات و سينما در 
ايران بسيار كمرنگ است و همين موضوع ساخت آثار »اقتباسي« را 

در ايران در سطح نازلي قرار داده است. 
خبر ساخته شدن سريالي تلويزيوني بر اساس كتاب »خاطرات سفير« 
از اين جهت مي تواند خبر خوشي باشد كه يك كتاب پرفروش و محبوب 
را در مدت زمان كوتاهي نسبت به زمان انتشار، در مسير سريال شدن 
قرار داده است. كتابي كه تا امروز چندين بار تجديد چاپ شده و براي 
كتابخوان ها، اثر شناخته ش��ده اي است. در س��ينماي ايران هستند 
آثار اقتباسي كه به شهرت رس��يده اند. مشهور ترين نمونه از سينماي 
اقتباسي، فيلم »گاو« ساخته داريوش مهرجويي است كه فيلمنامه آن 
براساس داستان »گاو« نوشته غلامحسين ساعدي نگاشته شده است. 
با وجود اين اقتباس موفق، اما س��ال ها است كه سينما براي توليد اثر 
اقتباسي كمتر سراغ آثار ايراني رفته است. داريوش مهرجويي بعدها، 
آثار ديگري را براساس ادبيات اقتباسي توليد كرد كه همگي از ادبيات 
خارجي بهره برده بودند. فيلم س��ينمايي »سارا« از نمايشنامه »خانه 
عروسك« هنريك ايبسن، فيلم »پري« با نگاهي به داستان »فراني و 
زويي« و »اشباح« براساس نمايشنامه اي به همين نام باز هم از ايبسن، 
ساخته شده اند.  در حوزه تلويزيون نيز، شايد مهم ترين اثر اقتباسي كه 
در ذهن عموم مردم باقي مانده باشد، سريال »قصه هاي مجيد« است 
كه براساس مجموعه داستاني با همين نام نوش��ته هوشنگ مرادي 
كرماني، توليد شد و جزو محبوب ترين آثار تلويزيوني دهه 70 تلويزيون 
است.  كمتر ديده شدن آثار ايراني در ادبيات نمايشي و آثار توليدي در 
سينما و تلويزيون، ظلمي است كه سال ها به آثار ادبيات ايراني روا داشته 
مي شود. توليد سريال بر اساس كتاب »خاطرات سفير« مي تواند اين 
روند فرسايشي را متوقف كند و حتي باعث تشويق فيلمسازان ايراني 
براي بهره گيري بيشتر از ادبيات وطني شود.  كتاب »خاطرات سفير« 
شامل بيان چالش هايي است كه يك بانوي مسلمان به عنوان دانشجوي 
ممتاز ايراني در فرانسه با آن مواجه شده است. اين كتاب شامل بخش 
اندكي از تمام خاطرات اوس��ت و روايت هاي تازه اي از اين مواجهه در 
نسخه فيلمنامه سريال به رشته تحرير درخواهد آمد.  شادمهري چندي 
پيش در گفت وگو با »جوان« درباره چرايي نگارش خاطراتش در قالب 
كتاب، گفته بود: »عنوان خاطرات سفير به وبلاگ سفير بازمي گردد كه 
خاطرات دانشجويي ام در فرانسه را در آن منتشر مي كردم. وقتي صحبت 
از انتشار كتاب شد، تصميم گرفتم كليد واژه »سفير« را نگه دارم، چون 
حقيقتاً هم احساسم اين بود كه نماينده كشورم در آنجا هستم و رفتار و 
سكناتم و كيفيت آموزشي ام در دوران دانشجويي صرفاً به خودم مربوط 
نيست و بايد تصوير خوبي از كشورم ارائه كنم.« اين نويسنده در دهه 
80 براي تحصيل به فرانسه مي رود و در آنجا در برخورد با زندگي غربي 
تلاش مي كند كه ضمن حفظ شئون اسلامي، نسبت به تصحيح نگاه 
غربي ها به مردم ايران و به طور كل مسلمانان اقدام كند. خاطرات سفير 
مجموعه اي از خاطرات دوران تحصيل است كه با لحن محاوره اي نگاشته 
شده است. علت شهرت »خاطرات سفير« سفارش مقام معظم رهبري به 
بانوان براي مطالعه اين كتاب است: »كتاب »خاطرات سفير« را توصيه 
كنيد كه خانم هايتان بخوانند.« اين تك جمله سرنوشت اين كتاب و 
نويسنده آن را تغيير داد و امروز او و كتابش را به يكي از نام هاي مطرح 
در ميان طيف خاصي از اهل مطالعه تبديل كرده اس��ت. رهبر معظم 
انقلاب چندي پيش در جريان يكي از ديدارها به اين اثر اشاره و توصيه 
كرده بودند خانم ها اين كتاب را بخوانند. همين يك جمله سبب شد تا 

»خاطرات سفير« در بازار كتاب كمياب و در برهه اي ناياب شود.

ميترا زرگراني نويس�نده كتاب عك�س »چهارصد 
و ش�صت و پن�ج نف�ر« درب�اره دلي�ل نوش�تن 
اي�ن كت�اب گف�ت: مي خواس�تم كار كوچك�ي 
ب�راي ش�هداي حادث�ه من�ا انج�ام داده باش�م. 
در حاش��يه رونمايي از كتاب »چهارصد و شصت و پنج 
نفر«، نخستين كتاب مصور با موضوع »شهداي حادثه 
منا« تسنيم به س��راغ »ميترا زرگراني« نويسنده جوان 
اين كتاب رفته است. زرگراني از مراحل گردآوري كتاب، 
سختي هاي موجود بر سر راه نگارش آن و انگيزه هايش 
براي نوشتن »چهارصد و شصت و پنج نفر« سخن گفت. 
اين نويسنده در پاسخ به اين سؤال كه چه شد تصميم 
به گردآوري كتابي مصور با موضوع شهداي حادثه منا 
گرفتيد، توضيح داد: من از 13  سالگي در آرامگاه هاي 
خانوادگي شهرستان نيشابور، به گرفتن تك عكس هايي 
از س��نگ قبرها مي پرداخت��م و گاه با برخورد ش��ديد 
اطرافيانم مواجه مي ش��دم كه مي گفتن��د »تو فقط از 

گورس��تان عكس مي گيري و اين باعث افسردگي ات 
مي شود«؛ اما من به كار عكاسي پراكنده از آرامگاه ها، 
ادامه دادم. يك روز كه مشغول قدم زدن در يك آرامگاه 
خانوادگي بودم با مزار شهداي منا مواجه شدم و برايم 
سؤال پيش آمد كه داستان اين ش��هدا چه بوده است؛ 
درواقع همه چيز از يك كنجكاوي س��اده شروع شد. با 
جست وجويي س��اده در گوگل متوجه عمق و زواياي 
فاجعه منا كه مورد انعكاس وسيع رسانه ها قرار گرفته 
بود، ش��دم اما دليل اصلي وقوع اين حادثه مش��خص 
نبود. برخ��ي مي گفتند دره��اي ورودي را بس��ته اند، 
عده اي مي گفتند آب زير پاي آنها رها كرده اند كه باعث 
بي حسي و ازحال رفتگي شان شده است اما هيچ يك از 
اين روايت ها اثبات نش��ده بود. با پيگيري هاي بيشتر، 
متوجه شدم كه بيشتر اين شهدا متعلق به شهرستان 
خودم، نيشابور هستند و شهرستان من با 45 نفر در صدر 
آمار شهداي اين حادثه قرار دارد، از اين رو تصميم گرفتم 

هرطور شده خانواده هاي اين شهدا را پيدا كنم. به بنياد 
شهيد ش��هرمان مراجعه كردم و آدرس و شماره تلفن 
تمامي خانواده هاي شهدا را تهيه كردم و سپس با تك 
تك خانواده ها تماس گرفتم. برخي از آنها در روستاهاي 
دورافتاده اي كه ح��دوداً 40،50 كيلومتر با نيش��ابور 
فاصله داشت، زندگي مي كردند. هنگامي كه به ديدار 
آنها رفتم، اين سؤال برايم پيش آمد كه چرا بايد چنين 
اتفاقي براي چنين خانواده هايي كه اكثراً وضعيت مالي 
مناسبي ندارند و با تلاش و مشقت بسيار هزينه تشرف 
به حج را جمع آوري كرده اند، بيفتد. آنچه باعث شد اين 
كتاب را بنويس��م اين بود كه مي خواستم كار كوچكي 

براي شهداي حادثه منا انجام داده باشم. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه با تمام 45 خانواده نيشابوري 
شهداي حادثه منا ديدار داشتيد، نيز عنوان مي كند، بله، به 
همين خاطر پروژه حدوداً دو سال طول كشيد. من از 16 
 سالگي اين كار را شروع كردم و اكنون 18 سال دارم البته 

در اين مسير تجربه هاي متعددي به دست آوردم. مرحله 
اول كار عكاسي نبود بلكه پيدا كردن خانواده هاي شهداي 
منا بود كه در روستاهاي مختلف ساكن بودند. در آغاز، 
ارتباط گرفتن با آنها و جلب اعتمادشان مبني بر اينكه 
»من فقط يك عكاس ساده هستم و مي خواهم از برخي 
وسايل شهداي شما يك ثبت داشته باشم«، كمي سخت 
بود اما وقتي با آنها صحبت كردم و به آنها گفتم هدفم از اين 
كار، نمايش جنايتي است كه آل سعود مرتكب شده است، 
راضي شدند كه وسايل شهيدش��ان را براي عكاسي در 
اختيار من قرار دهند. آنچه را براي آن 465 نفر اتفاق افتاده 
است روايت كرده ام. به دليل سكونتم در نيشابور و اينكه 
دسترسي راحت تري به شهداي شهرمان نيشابور داشتم، 
تنها با خانواده هاي اين ش��هدا ارتباط گرفتم و به نوعي 
از جزء به كل رس��يدم؛ با اين حال، تلاشم بر اين بود كه 
روايتي تصويري از تمام 465 شهيد حادثه منا ارائه دهم. 
در ديدار با خانواده هاي شهدا از آنها مي خواستم وسايل 

شهدا و يادگاري هاي آنها را در اختيارم قرار دهند تا بتوانم 
از آنها عكاسي كنم. خانواده ها نيز با لطف و مهرباني بسيار 
با من همكاري مي كردند و وسايلي را كه به شهدايشان 
تعلق داش��ت در اختيارم قرار مي دادند. از طرف ديگر، با 
بررسي تيتر روزنامه هاي آنلاين، مي خواستم به نحوي 
عكس هايي را كه از وسايل شخصي شهدا مي گيرم با آن 
تيترها مرتبط كنم و نوعي ارتباط مفهومي ميانشان برقرار 
كنم، به اين معنا، مي توانم بگويم وس��ايل عكاسي شده 
تكميل كننده تيترهاي روزنامه هستند. بررسي آرشيو 
روزنامه ها را مرحله به مرحله آغاز كردم و از همان ابتدا 
كه اين فاجعه رخ داد، تا لحظه ه��اي آغازين اعلام آمار 
اوليه شهدا، جست وجوي پيكرهاي شهدا، استقبال مردم 
از شهدا در فرودگاه، بازتاب فاجعه منا در رسانه ها و فضاي 
مجازي، بررسي حقوقي فاجعه منا در رسانه ها و... ازجمله 
مراحلي بودند كه در بررسي آرشيو روزنامه ها و رسانه هاي 

مجازي، طي كردم.
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